



Delegation of Canada  
to the OSCE

Délégation du Canada  
auprès de l'OSCE

**STATEMENT BY AMBASSADOR VÉRONIQUE PEPIN-HALLÉ  
ON THE RUSSIAN FEDERATION'S ONGOING AGGRESSION AGAINST UKRAINE  
1497<sup>th</sup> MEETING OF THE PERMANENT COUNCIL**

**21 November 2024**

Mister Chair,

February 24, 2022, will forever be etched in history as an egregious attempt by the Russian Federation to subjugate its sovereign neighbour in violation of the UN Charter that underpins global peace, security, and stability.

Posterity shall judge Russia for its attempts to legitimize a land and resource grab and redraw borders by force. These facts will stand in stark contrast to the false narrative concocted by the Kremlin to sell the illusion that it came to protect the people of Ukraine.

The human rights violations in the temporarily occupied territories, alleged war crimes and crimes against humanity, sexual violence, the unlawful deportation and transfer of children, speak for themselves.

Despite an appalling loss of life, squandered resources, and relentless brutality, Ukraine continues to stand strong.

A thousand and two days ago, Russia gravely underestimated Ukraine and the strong desire of its people to forge their own sovereign and democratic future.

For a thousand and two days, we have witnessed the suffering of Ukrainians while commending their extraordinary bravery, resilience and determination.

Similarly, for a thousand and two days, we have consistently rejected Russia's justifications of this aggression. It is simply unjustifiable.

Ukraine's self-defence commands not only our admiration but also our enduring support and solidarity.

Ukraine's existential fight is a reminder that peace, freedom, and respect for human dignity are not to be taken for granted.

To the delegation of Ukraine: Canada reaffirms its unwavering commitment to your sovereignty, the preservation of your nationhood and culture, and the protection of your people. We condemn, in the strongest possible terms, Russia's illegal, unprovoked, and unjustifiable aggression against your country.

The human cost of this senseless war is immeasurable. We are acutely aware of the suffering endured by your people daily and of the personal toll it has taken on your delegation. Please know that Canada remains resolutely at your side—whatever the circumstances now, or in the future.

Glory to Ukraine!

Slava Ukraini!

Monsieur le président,

Depuis notre dernière réunion, la Russie a frappé l'infrastructure énergétique de l'Ukraine et causé d'indécibles souffrances aux civils.

Le 19 novembre, une attaque sur Kharkiv a fait neuf blessés, dont un dans un état critique.

Le 18 novembre, les forces russes ont pris pour cible la ville d'Odesa, blessant 55 personnes.

Le 17 novembre, un missile balistique russe aurait frappé un immeuble d'habitation à Sumy, tuant 11 civils innocents, dont Iliya, 9 ans, et Anastasia, 14 ans. Nos pensées vont aux familles et aux proches de toutes les personnes touchées par ces attaques.

Chaque jour depuis notre dernière déclaration devant ce Conseil, des vies ont été perdues inutilement à cause de cette guerre insensée.

À cette litanie d'horreurs s'ajoute le récent rapport d'assistance technique de l'Organisation pour l'interdiction des armes chimiques, qui confirme la présence d'un agent antiémeute sur un champ de bataille ukrainien, un acte interdit par la Convention sur les armes chimiques.

Ne l'oublions pas : La Russie maintient une capacité non déclarée en matière d'armes chimiques et les États parties à la Convention sur les armes chimiques ont exprimé des inquiétudes quant au respect du traité par la Russie.

Monsieur le président,

Si les infrastructures peuvent être reconstruites, les cicatrices de la guerre sont plus profondes. Les déplacements, le chagrin pour les êtres chers perdus, les communautés brisées et les souvenirs obsédants d'une décennie de brutalité - ces blessures ne se refermeront pas facilement.

Le soutien du Canada à l'Ukraine est inébranlable . De l'aide militaire à l'aide humanitaire, des investissements dans le développement aux mesures de sécurité, nous restons déterminés à investir dans la résilience de l'Ukraine et à l'aider à créer un avenir sûr et prospère.

Je vous remercie, Monsieur le Président.